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Gmina Lubenia dziękuje za nominację

do Gaszyn Challenge:

Do akcji Gmina Lubenia nominuje:

1. Podkarpackiemu Ośrodkowi
Doradztwa Rolniczego
w Boguchwale,

2. Okręgowej Stacji Chemiczno-
Rolniczej w Rzeszowie,

3. Powiatowemu Urzędowi Pracy
w Rzeszowie.

Pełni entuzjazmu podjęliśmy akcję
niesienia pomocy dla: Dziecięcego
Hospicjum w Rzeszowie oraz Krystiana.

1. Radę Gminy Lubenia,
2. Gminny Ośrodek Pomocy Społecznej

w Lubeni,
3. Urząd Miejski w Błażowej,
4. Urząd Gminy Chmielnik.

Gaszyn
Challenge
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Gdzie można otrzymać bezpłatnie
„Wiadomości z gminy Lubenia”

Lubenia
- Sklep GS nr 12 – Piekarnia
- Delikatesy Centrum
- Sklep „Lider”
- Sklep Spożywczo-Przemysłowy Stanisława

Grzebyk
- Sklep „BUD-ROL” obok Ośrodka Zdrowia
- Urząd Gminy Lubenia
- Gminna Biblioteka Publiczna w Lubeni oraz

wszystkie jej filie na terenie gminy Lubenia
- Gminny Ośrodek Kultury w Lubeni oraz

wszystkie jego filie na terenie gminy Lubenia

Siedliska
- Stacja Paliw
- Sklep Spożywczo-Przemysłowy Halina Szarek
- Delikatesy „Groszek”

Straszydle
- Sklep „Delicja” – Józef Solecki
- Sklep Spożywczo-Przemysłowy „MAMBA”

Krystyna Kiełbasa
- Sklep Spożywczo-Przemysłowy „KOTEK”

Sołonka
- Sklep Spożywczo-Przemysłowy Anna Duda
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Upa³

Upiłam się kwaśnym mlekiem
i szumi mi w głowie
lipcowa ustawa sadu:
drzewo drzewu niech użycza
własnego cienia.

Samotna lipa wyznaje inną wiarę,
wyłamuje się spod prawa –
nic dziwnego, że co chwila
musi posyłać pszczoły
do kiosku po oranżadę.

Radio Wolna Przyroda
nadaje południowy dziennik.

W serwisie informacyjnym
dobrze poinformowane źródło
donosi o pierwszych ofiarach
dzisiejszego upału.

Podobno łąka dostała
udaru mózgu
(chociaż możliwe, że to grabie
i kosy przewróciły jej w głowie).

– W taki skwar nikt tu chyba
nie przyjdzie –
mówi sama do siebie
i opala się bez biustonosza.

Stanisława Kopiec
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Inwestycje, programy, projekty

Inwestycje liniowe

� 5 maja 2020 r. odebrano roboty w ramach zadania „Remont
drogi gminnej Straszydle – Rzeki w km 0+440-1+295,
nr drogi 108613R”. Roboty wykonane przez LUKATRANS

Łukasz Potoczny, Nozdrzec 47, 36-245 Nozdrzec, w 70% dofi-
nansowane były w ramach Funduszu Dróg Samorządowych.
Zadanie obejmowało remont 855 m drogi.

� 22 czerwca 2020 r. zakończono i odebrano zadanie „Przebu-
dowa drogi gminnej Siedliska – Płoniny w km 0+001,
5-0+702,5 nr drogi 108626R”. Roboty prowadzone były
przez Przedsiębiorstwo MOLTER Sp. z o.o., Rudna Mała 47 B,
36-060 Głogów Młp. Zadanie dofinansowano z pozyskanych
środków zewnętrznych w ramach Funduszu Dróg Samorządo-
wych w wysokości 70%. Zadanie obejmowało przebudowę
701 m drogi.

�  16 czerwca 2020 r. została podpisana umowa
nr RG.I.7152.17.1.2020. Gmina Lubenia uzyskała dotację
w wysokości 72 000,00 złotych na budowę i modernizację
dróg dojazdowych do gruntów rolnych.

Środki zostaną przeznaczone na modernizację:
–  drogi wewnętrznej Lubenia – Żbyry II w km 0+000-0+845,
–  drogi wewnętrznej Siedliska – Rzeki V w km 0+438-1+055,
– drogi wewnętrznej Straszydle – Przylasek Lubeński w km
0+084-0+664.

� 4 czerwca 2020 r. wszczęto postępowanie o udzielenie zamó-
wienia publicznego na zadanie Modernizacja dróg dojaz-
dowych do gruntów rolnych łącznie na odcinku 2 042,00 m.
Wpłynęło 7 ofert, z których najtańsza na kwotę 94 187,25 zł
złożona przez Przedsiębiorstwo Handlowo-Usługowe „RAF-BUD”

Rafał Król, Ustrobna 268, 38-406 Odrzykoń, a najdroższa na
kwotę 172 344,91 zł złożona przez Przedsiębiorstwo Drogowo-
Mostowe Spółka Akcyjna, ul. Drogowców 1, 39-200 Dębica.
Dokonano wyboru oferty najkorzystniejszej. Czekamy na pod-
pisanie umowy i rozpoczęcie robót.

� 16 czerwca br. podpisano umowę na „Wykonanie aktuali-
zacji dokumentacji projektowo-kosztorysowej remontu
drogi gminnej Siedliska – Broniakówka w km 0+805-
1+600 i wykonanie aktualizacji dokumentacji projek-
towo-kosztorysowej remontu drogi gminnej Siedliska
– Broniakówka w km 1+660-2+245”. Dokumentację
wykona biuro projektowe pani Beaty Charchut BetaProjekt
Beata Charchut, ul. Eugeniusza Kwiatkowskiego 139A, lok. 7,
35-001a Rzeszów.

� Dobiegają końca prace na zadaniu „Budowa wodociągu
gminnego w miejscowości Sołonka, Straszydle, Lube-
nia i Siedliska wraz z rozbudową stacji uzdatniania
wody i ujęcia wody, budowa pompowni, zbiorników
wyrównawczych i zasilania energetycznego – etap VI
w ramach projektu „Kompleksowa rewitalizacja na
terenie ROF”.
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� 1 lipca br. zakończono i odebrano zadanie „Budowa przy-
łącza wodociągowego Lubenia – Strona Sucha”. Robo-
ty wykonał Zakład Instalacyjno-Budowlany LISBUD Paweł Lisow-
ski, Pstrągowa 340, 38-121 Pstrągowa. Przedmiotem zadania
była budowa przyłącza wodociągowego z rur PE 100 RC o dłu-
gości 412 m w m. Lubenia. Roboty wykonano w umownym
terminie.

� 3 lipca 2020 r. zakończono i odebrano zadanie „Przebudo-
wa dróg wewnętrznych Gminy Lubenia”. Roboty wyko-
nało Przedsiębiorstwo Drogowo-Mostowe Spółka Akcyjna,
ul. Drogowców 1, 39-200 Dębica. Przedmiotem zamówienia
jest przebudowa dróg gminnych na odcinku 0,534 km
w tym:
– Przebudowa drogi wewnętrznej Lubenia – Okop II w km
0+000-0+067,
– Przebudowa drogi wewnętrznej Lubenia – Cyb II w km 0+000-
0+109,
– Przebudowa drogi wewnętrznej Lubenia – Strona – Mokra
w km 0+000-0+112,
– Przebudowa drogi wewnętrznej Lubenia – Strona – Mokra II
w km 0+024-0+108,
– Przebudowa drogi wewnętrznej Siedliska – Rzeki III w km
0+000-0+162.

Inwestycje kubaturowe

� 29 czerwca zakończono i odebrano zadanie „Przebudowa
oraz zmiana sposobu użytkowania części (parteru) bu-
dynku Domu Kultury w Straszydlu z przeznaczeniem
na usługi o charakterze społeczno-gospodarczym”
w ramach projektu „Kompleksowa rewitalizacja na te-
renie ROF”. Roboty wykonała Firma Usługowo-Handlowa
„KRIS-BUD” Krzysztof Leszczak, Gbiska 40A, 38-100 Strzyżów.
W ramach projektu zaplanowano wykonanie izolacji oraz ocie-
plenia fundamentów, weryfikacja odprowadzenia wód opado-
wych, zwiększenie zadaszenia nad schodami wejściowymi, od-
grzybianie i osuszanie ścian wewnętrznych po wykonaniu izola-
cji fundamentów, poszerzenie istniejących otworów drzwio-
wych, wykonanie otworów drzwiowych, zamurowanie części
otworów, wybicie nowych – przebudowa ścian działowych we-
wnętrznych, wykonanie nadproży umożliwiająca przesunięcie
otworów drzwiowych w ścianach, rozbiórkę części istniejących
ścian działowych, osprzętu wod-kan., wymianę stolarki
okiennej, demontaż istniejących drzwi, montaż nowych, zmianę

� 16 czerwca 2020 r. została podpisana umowa nr 00124-
65150-UM0900079/19 o przyznaniu pomocy finansowej na
operacje typu „Gospodarka wodno-ściekowa” w ramach pod-
działania „Wsparcie inwestycji związanych z tworzeniem, ulep-
szaniem lub rozbudową wszystkich rodzajów małej infrastruk-
tury, w tym inwestycji w energię odnawialną i oszczędzanie
energii” objętego Programem Rozwoju Obszarów Wiejskich na
lata 2014-2020 dla projektu „Budowa wodociągu gmin-

nego w miejscowościach: Sołonka, Straszydle, Lubenia
i Siedliska wraz z rozbudową stacji uzdatniania wody
i ujęcia wody, budowa pompowni, zbiorników wyrów-
nawczych i zasilania energetycznego – etap IVa, Va,
VIa”. Projekt obejmuje budowę 9,61 km wodociągu. Zgodnie
z założeniami zakończenie projektu ma nastąpić w 2022 r. War-
tość projektu wynosi 1 740 763,13 zł, w tym dofinansowa-
nie 948 692,00 zł.
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kształtu i wielkości schodów zewnętrznych, wymianę warstwy
wykończeniowej posadzek – na płytki gresowe i panel podło-
gowy po uprzednim wyrównaniu poziomów podłóg (w stanie
istniejącym różnice poziomów pomiędzy pomieszczeniami ok.
4 cm), układanie płytek w toaletach oraz na zapleczu kuchen-
nym i podłogach, szpachlowanie, gruntowanie oraz malowanie
pomieszczeń, wykonanie sufitu podwieszanego, wymianę pa-
rapetów na konglomeratowe, budowę podjazdu dla osób nie-
pełnosprawnych, przebudowę instalacji c.o. oraz wymianę grzej-

ników, przebudowę instalacji wody i kanalizacji w ramach do-
stosowania do nowej funkcji, wykonanie instalacji wentylacji
mechanicznej z odzyskiem ciepła; wymianę oświetlenia, prze-
budowę instalacji elektrycznej w ramach dostosowania do no-
wej funkcji, umieszczenie ekranu informacyjnego na ścianie bu-
dynku oraz doprowadzenie do niego zasilania, modernizację
sieci komputerowej dla potrzeb nowej funkcji, montaż oświetle-
nia i nagłośnienia sceny, montaż kurtyny, montaż ekranu wielo-
funkcyjnego wewnątrz budynku.

Zadania pozosta³e

� W połowie maja ogłoszono nabór na zakup sprzętu kompute-
rowego. To kolejne pieniądze unijne z programu Polska Cyfro-
wa na wyrównywanie szans w dostępie do zdalnej edukacji.
W ramach Programu Zdalna Szkoła plus można zakupić sprzęt,
który trafi do uczniów z wielodzietnych rodzin, które znajdują
się w trudnej sytuacji materialnej.

Zamknięcie placówek oświatowych na wiele tygodni wy-
musiło nowe standardy prowadzenia zajęć edukacyjnych. Ucznio-
wie zamiast w szkolnych ławach zasiadają przed monitorami
komputerów. Niestety, wielu z nich nie posiada dostępu do in-
ternetu lub sprzętu, na którym może realizować podstawy
programowe.

Gmina Lubenia dzięki uzyskanym środkom w wysoko-
ści 54 900,00 zakupi 19 szt. komputerów typu All in One
z oprogramowaniem, które będą służyć zdalnej nauce.

� 29 maja 2020 r. podpisano umowę o powierzenie grantu
nr /8133299930/ w ramach Programu Operacyjnego Polska Cy-
frowa na lata 2014-2020 Osi Priorytetowej nr I „Powszechny
dostęp do szybkiego Internetu” działania 1.1 „Wyeliminowanie
terytorialnych różnic w możliwości dostępu do szerokopasmo-
wego internetu o wysokich przepustowościach” dotyczącą re-
alizacji projektu grantowego pn. Zdalna Szkoła – wsparcie Ogól-
nopolskiej Sieci Edukacyjnej w systemie kształcenia zdalnego.

� W czerwcu br. wszczęto postępowanie o udzielenie zamówie-
nia publicznego.
Przewidywano zakup 15 szt. komputerów z oprogramowa-
niem. Jednak dzięki oszczędnościom poprzetargowym i prze-
widzianym prawem opcji udało się dokupić jeszcze 4 szt. Łącznie
19 szt. trafi do naszych szkół podstawowych w Lubeni, Siedli-
skach i Straszydlu i udostępnione zostanie uczniom naszej
gminy.

Dostawcą sprzętu jest pan Mariusz Warzybok prowadzący dzia-
łalność gospodarczą pod nazwą Mariusz Warzybok z siedzibą
Siedliska 422, 36-042 Lubenia, adres do doręczeń CH Ameryka
sklep z komputerami, ul. Józefa Piłsudskiego nr 40, lok. 3,
35-001 Rzeszów.

� 9 czerwca 2020 r. wszczęto postępowanie o udzielenie zamó-
wienia publicznego na zadanie „Dostawa sprzętu komputero-
wego dla Gminy Lubenia” – Zadanie nr 2 – „Dostawa sprzętu
komputerowego w ramach projektu „Kompleksowa
rewitalizacja na terenie ROF”.

� 2 lipca br. podpisano umowę na dostawę z panem Michałem
Daszkiewiczem prowadzącym działalność gospodarczą pod nazwą
g.IT Solutions Michał Daszkiewicz z siedzibą Malina 62, 99-300
Kutno. Dostawa zostanie wykonana w ciągu 30 dni i obejmie:
1. Laptop wraz z myszką bezprzewodową na USB, torbę dwuko-
morową, słuchawki nauszne i oprogramowanie – 6 szt.
2. Monitor interaktywny z wbudowanym komputerem przekąt-
na obrazu 65 cal – 1 szt.
3. Dwupasmowy bezprzewodowy router gigabitowy – 1 szt.
4. Oprogramowanie antywirusowe.
5. Urządzenie wielofunkcyjne kolor (drukarka, skaner, kopiarka)
– 1 szt.
6. Komputer stacjonarny z oprogramowaniem – 1 szt.

Zadanie jest realizowane w ramach projektu pn. „Komplekso-
wa rewitalizacja na terenie ROF”, współfinansowanego
z Europejskiego Funduszu Rozwoju Regionalnego w ramach
Regionalnego Programu Operacyjnego Województwa Podkar-
packiego na lata 2014-2020, Oś priorytetowa VI. Spójność Prze-
strzenna i Społeczna, Działanie 6.5 Rewitalizacja przestrzeni re-
gionalnej – Zintegrowane Inwestycje Terytorialne.
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� 19 czerwca 2020 r. została podpisana umowa nr 13/OW-
IX.072.8.35.2020/2020 o dofinansowanie projektu pod nazwą
„Zagospodarowanie przestrzeni publicznej w Lubeni
na cele społeczne poprzez dostawę grilla i ławek oraz
wyposażenia muzeum regionalnego Gminy Lubenia”.
Dzięki wsparciu finansowemu w wysokości 10 000,00 zł z bu-
dżetu Województwa Podkarpackiego w ramach Podkarpackie-
go Programu Rozwoju Wsi na lata 2017-2020 przyjętego
uchwałą Sejmiku Województwa Podkarpackiego możliwe jest
wykonanie zadania w ramach którego przewidziano zakup
3 sztuk gablot wysokich, 2 sztuki gablot niskich, 5 sztuk przeglą-
darek oraz zakup i montaż grilla.

W projekcie przewidziano pracę własną mieszkańców oraz
udział partnerów projektu:

– Aktywni Razem Stowarzyszenie na Rzecz Rozwoju
i Promocji Gminy Lubenia – zakup farby i pomalowanie
pomieszczenia;

– Gminna Biblioteka Publiczna w Lubeni – ułożenie eks-
ponatów w gablotach;

– Stowarzyszenie Pomocy Osobom Niepełnosprawnym
Gminy Lubenia – przygotowanie terenu pod montaż grilla
i ławek;

– Ochotnicza Straż Pożarna w Lubeni – przygotowanie
paleniska do grilla;

– Stowarzyszenie Pasjonatów Motoryzacji Dawnej
„Pęknięta Szprycha” – uporządkowanie terenu po montażu.

� 22 czerwca podpisano umowę na Zakup samochodu ra-
towniczego OSP o parametrach jak niżej:
– rok produkcji samochód – 2000 r. i młodszy,
– przebieg samochodu nie większy niż 50 000 km,
– silnik diesel o mocy minimum 260 KM,
– samochód – skrzynia biegów manualna lub automatyczna,
– dopuszczalna masa całkowita pojazdu nie może przekraczać
15 000 kg,
– rozmiar opon minimum R 22,5 (liczba kół 6 w układzie2+4),
– minimalna liczba miejsc w kabinie 6,

�  Uzyskano dofinansowanie w wysokości 9 690,00 zł
w ramach programu priorytetowego: „Ogólnopolski program
finansowania usuwania wyrobów zawierających azbest”. Zada-

nie pn. „Usuwanie wyrobów zawierających azbest z te-
renu Gminy Lubenia”.
28 maja br. wszczęto postępowanie celem wyłonienia wyko-
nawcy. Postępowanie prowadzono na Platformie Zakupowej.
Oferty wpływały w formie elektronicznej. Wpłynęło 7 ofert.
Umowę zawarto 22.06.2020 r. z PHUP EURO-GAZ Sp.j. Zgórsko,
ul. Leśnia 48, 26-052 Nowiny. Wykonawca zobowiązał się zbie-
rać, przetransportować i przekazać do unieszkodliwiania 69,87
Mg wyrobów zawierających azbest. Zadanie zaplanowano do
wykonania w III kw. 2020 r.

– kabina pojazdu jednomodułowa, tego samego producenta co
podwozie pojazdu, posiadająca 4 drzwi wejściowe, szyby
w drzwiach podnoszone i opuszczane elektrycznie,
– wymagany napęd 4x2 blokada tylnego mostu,
– maksymalna długość samochodu wraz z wciągarką nie może
przekraczać 7,25 m,
– samochód musi posiadać zbiornik na wodę o pojemności mini-
mum 2500 l, wykonany ze stali nierdzewnej lub kompozytowy,
– samochód musi posiadać zbiornik na środek pianotwórczy
o pojemności minimum 100 l,
– samochód musi posiadać autopompę jednostopniową o wy-
dajności minimum 3000 l/min przy 10 bar,
– samochód musi posiadać szybkie natarcie o długości mini-
mum 30 m, zwijane elektrycznie,
– samochód musi posiadać dozownik środka pianotwórczego
nadciśnieniowy, zasilany niezależną pompą elektryczną,
– wymagana liczba nasad tłocznych: 2x75 do podawania wody,
1x75 do podawania roztworu środka pianotwórczego z dozowni-
ka środka pianotwórczego nadciśnieniowego, 2x nasada ssąca 110,
– wymagana liczba rolet – 7, w układzie (3+3+1),
– rolety aluminiowe wyposażone w system zamknięć BAR-LOCK,
– wymagane oświetlenie pola pracy zewnętrzne-LED,
– wymagane oświetlenie wewnątrz zabudowy pożarniczej – LED,
– oświetlenie dachu zabudowy pożarniczej,
– samochód musi być wyposażony w nowej generacji, płaską
lampę zespoloną LED na dachu kabiny,
– na rogach zabudowy pożarniczej wymagane oświetlenie po-
jazdu uprzywilejowanego – LED,
– na przedniej masce pojazdu wymagane są minimum 2 lampki
LED – oświetlenie pojazdu uprzywilejowanego,
– samochód musi być wyposażony w maszt oświetleniowy LED,
zasilany z instalacji elektrycznej pojazdu (24V), wysuwany pneu-
matycznie,
– samochód musi być wyposażony w nową wciągarkę elek-
tryczną o uciągu minimum 9 ton,
– kabina pojazdu musi być wyposażona w 4 uchwyty na apara-
ty powietrzne,
– samochód musi posiadać uchwyty na węże pożarnicze: 8 x W75,
10 x W52,
–  samochód musi posiadać na dachu zabudowy skrzynie alumi-
niowe na sprzęt,
– na dachu zabudowy pożarniczej musi się znajdować uchwyt
do przewozu drabiny pożarniczej,
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O historii Straszydla pisano już w tej
gminnej gazetce, ale są pewne fakty
m.in. w książce pt. „W gminie Lubenia”,
o których należy przypomnieć właśnie
z tej okazji.

Otóż pierwsza historyczna wzmianka
o Straszydlu pochodzi z 1423 r. z wykazu
wsi należących do Tyczyna. Mówi się, że
w tamtych czasach krajobraz Straszydla
i okolicy był tajemniczy i surowy, pokry-
ty głuchymi puszczami i niedostępnymi
lasami. Dopiero w miarę upływu czasu
pod wpływem zmian społeczno-ekono-
micznych zachodzących na świecie, przy-
bywało i tutaj więcej ludności. Trudno
dziś określić, jakie były losy mieszkańców
Straszydla w najdawniejszych czasach.
Wiadomo natomiast, że ludność dziesiąt-
kowana była przez różne epidemie.
Względny spokój nastąpił dopiero w dru-
giej połowie XIX wieku.

Obecnie wspaniałe jest to, iż to tzw.
„krok” od dużego miasta jakim jest Rze-
szów. W Straszydlu można odkrywać
jeszcze nie do końca poznane, pełne ta-
jemnic miejsca. Bez wątpienia jest to
atrakcja dla przybywających gości, tym
bardziej, że mogą znaleźć tutaj przychyl-
ność zarówno mieszkańców, jak i władz
gminnych.

Jak wspomniano na początku artyku-
łu, uroczystość 600-lecia wsi nie odbyła się
w wyznaczonym dniu, co nie oznacza, że
wieś zrezygnuje z jej obchodów. Jak za-

– samochód musi posiadać niezależne ogrzewanie przedziału
autopompy,
– samochód musi posiadać przygotowaną instalację pod radio-
stacje samochodową wraz z anteną, w przedziale autopompy
musi się znajdować dodatkowy głośnik oraz mikrofon do obsłu-
gi radiostacji,
– samochód musi być wyposażony w radiostacje cyfrowo-ana-
logową – radiostację dostarcza wykonawca,
– na przedniej masce muszą być zamontowane 4 halogeny dale-
kosiężne zamontowane na aluminiowej konstrukcji,
– samochód musi być wyposażony w aluminiową drabinę na-
sadkową (4 częściową) – drabinę dostarcza wykonawca.
Umowę zawarto z panem Robertem Janczym prowadzącym dzia-
łalność gospodarczą pod nazwą Robert Janczy F.H.U. PROFIS

z siedzibą Tymbark nr 396, 34-650 Tymbark. Samochód zostanie
dostarczony w lipcu 2020 r. i będzie przeznaczony dla OSP
w Straszydlu. Wartość dostawy 200 000,00 zł.

� 6 lipca 2020 r. podpisano umowę na „Wykonanie doku-
mentacji projektowo-kosztorysowej budowy urządzeń
małej architektury w miejscu publicznym (3 trainery,
urządzenie steet workout) na działce nr ewid. 572
w m. Siedliska”. Dokumentację wykona pani Anna Homik-
Stafiej, prowadząca działalność gospodarczą pod nazwą Domo-
Dekor Anna Homik-Stafiej, z siedzibą al. Tadeusza Rejtana
37/25, 35-328 Rzeszów.

Oprac. Bożena Baran

O jubileuszu, który mia³ siê odbyæ...
i nie tylko

7 czerwca 2020 r. miał odbyć się jubileusz 600-lecia powstania bogatej w historię i tradycję
wsi Straszydle. Czas pandemii koronawirusa pokrzyżował jednak te plany. Wiele atrakcji,
konkursów i niespodzianek związanych z tym świętem zostało odwołane.

pewnia Krzysztof Binek – sołtys wsi i głów-
ny organizator tej uroczystości – nowy ter-
min zostanie ponownie ustalony i będzie
on połączony z poświęceniem pojazdu stra-
żackiego, zakupionego przez Urząd Gminy
w Lubeni. Sołtys dodał jeszcze, że wszyst-
ko w sporej części było już ustalone i zare-
zerwowane, ale zdrowie mieszkańców jest
najważniejsze. Czujemy dumę, że to nasze-
mu pokoleniu przypadła taka okrągła rocz-
nica powstania wioski.

Zaangażowanie sołtysa Binka w kon-
kretne sprawy swojej „małej ojczyzny”
wynika przede wszystkim z tego, że słu-
cha mieszkańców i widzi ich potrzeby, po-
trafi z nimi rozmawiać i wie co im leży na
sercu.

Działalność samorządowa Krzyszto-
fa Binka rozpoczęła się 14 stycznia
2007 r., kiedy  został wybrany na sołty-
sa wsi Straszydle. Jak sam powiedział
– początki pełnienia tej funkcji nie były
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łatwe, ponieważ trzeba było zmierzyć się
z funduszem sołeckim, odbiorem podat-
ku rolnego od mieszkańców oraz bieżą-
cymi sprawami wioski. Ale przy dużym
wsparciu Rady Sołeckiej i mieszkańców,
zaczął pracę i służbę dla ludności i pełni
ją do dziś. Dzisiaj miło wspomina: pierw-
szymi krokami, które razem z mieszkań-
cami zrobiliśmy, były alejki na cmenta-
rzu. Z wielkim zaangażowaniem miesz-
kańcy uczestniczyli w sobotnich pracach.
Alejki do dziś służą nam i przyjezdnym.
Przy okazji dodam też, że byłem inicja-
torem zakupu i obszycia ławek kościel-
nych materiałem. Czuję wielką dumę
z założenia grupy społecznej, która spo-
tykała się raz w tygodniu, aby sobie po-
śpiewać. Efektem tych spotkań było na-
granie płyty z kolędami w regionalnym
Radiu Rzeszów. Ta działalność nie trwa-
ła zbyt długo, nasze śpiewanie zostało
zawieszone, ale jeśli była potrzeba, to
członkowie grupy potrafili się zebrać
i uświetnić swym występem różne oka-
zje. Z mojej inicjatywy razem z Anną Szo-
stek i Robertem Borkowskim zarejestro-
waliśmy Stowarzyszenie Mieszkańców
Wsi Straszydle. Ta organizacja mogła
ubiegać się o pozyskanie warzyw i owo-
ców z Banku Żywności, toteż wykorzy-
staliśmy to i mieszkańcom dostało się
kilka ton. Następnie wspólnie z byłym
zawodowym strażakiem dh Bolesławem
Podgórskim udało się pozyskać lekki
pojazd strażacki Land Rover dla lokalnej
OSP. Jako pierwsza wieś, Straszydle sko-
rzystało ze zwiększonego funduszu so-
łeckiego, który trwa do dzisiaj i on rów-

nież został pozyskany z mojej inicjaty-
wy. Następnie ogólnodostępny plac za-
baw w naszej wsi był finansowany
z funduszu sołeckiego wspólnie z Urzę-
dem Marszałkowskim Województwa
Podkarpackiego. Zorganizowałem też
dwukrotnie widowisko kolędnicze na-
wiązujące do regionalnej tradycji. Na-
wet wystąpiliśmy na „Przeglądzie Ko-
lędniczym w Kolbuszowej”.

Mieszkańcy wsi są wdzięczni sołtyso-
wi za utwardzenie i naprawy dróg we-
wnętrznych, lokalnych i dojazdowych do
domostw, za promocję miejscowości przy
każdej okazji, poza tym za ufundowanie
i odnowienie tablicy informacyjnej o Stra-
szydlu, która znajduje się obok kościoła.
Należy wspomnieć, że to właśnie ten soł-
tys reaktywował Koło Gospodyń Wiej-
skich, które pozyskało sześć tysięcy zło-
tych dofinansowania.

Sołtys jest radnym gminnym już trze-
cią kadencję. Pracuje w domu, pasjonuje
się motoryzacją, a w wolnym czasie pi-
sze wiersze. Tych utworów pisanych na
różne okazje ma kilkaset. Najważniejszą
wartością dla niego jest rodzina: syno-
wie, synowa, wnuki (ma ich dwóch),
i żona, która wspiera go w działalności
społecznej.

Sołtys Straszydla składa życzenia:
wszystkim dzieciom, młodzieży i star-
szym; wszelakiego dobra, aby wszyscy
szanowali się wzajemnie, żyli w zgodzie
i rozwijali naszą opartą na chrześcijań-
skich wartościach tradycję i kulturę.

Oprac. i fot. Barbara Kuś

Moje ukochane

Straszydle

Związany głęboko od urodzenia

z tą wiejską miejscowością

zapuściłem tu korzenie

i darzę ją wielką miłością.

To nic że są pewnie

piękniejsze miejsca na ziemi

ale życie w tym środowisku

jest miłe, szczęśliwe, nic tego nie zmieni.

Tutaj spotkasz dobrych mądrych ludzi

zatroskanych o swoje sioło ukochane

leżące głęboko w sercu

straszyckiemu mieszkańcowi jest dane.

Piękny pagórkowaty krajobraz

ciągnący się po lewo i prawo

przecina rzeczka Lubenka

jak by tego było mało.

W herbie wioski znajduje się sowa

to mądrości symbol

i przysłowiowa mądra głowa.

Cudny drewniany kościółek

stojący w środku wioski

żeby służył ludziom

i na użytek boski.

W harmonii z naturą i przyrodą

jest wiele zakrzaczeń i lasów

co czynią powietrze zdrowym

bez zbędnych hałasów.

Na dowód tego że jest tu

miło i przyjemnie

nawet dzika zwierzyna

żyje z naturą wzajemnie.

Kraina szczęśliwości

rzec by krótko lecz szczerze

więc, szczęśliwi Straszydlanie

głęboko w to wierzę.

I takie jest właśnie

moje ukochane Straszydle

nie zamieniłbym się

na miejscowość inną.

Krzysztof Binek
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Gminny Oœrodek Kultury w Lubeni

Swoje spotkania wznowiła „Lu-
benka”, chociaż na razie odbywają się
tylko zajęcia wokalne. Spotykają się
również panie z Zespołu Śpiewacze-
go „Lubenianki”. Próby wznowiła też
Kapela Ludowa.

Powróciły w mniejszych grupach
zajęcia plastyczne dla dzieci w filii
GOK w Straszydlu oraz warsztaty rę-
kodzieła artystycznego. Jednocześnie
prowadzone były zajęcia online dla
dzieci na stronie internetowej i w ser-
wisie YouTube. Odbyły się także
pierwsze po przerwie spotkania Klu-
bów Seniora z Lubeni i Straszydla
oraz Klubu Aktywnych Kobiet w Stra-
szydlu. W filii w Siedliskach prowa-
dzone są zajęcia Pilates.

W sierpniu planowane są zajęcia
wakacyjne dla dzieci w wieku 7-12
lat. W programie znajdą się zajęcia
plastyczne, warsztaty muzyczne, wa-
kacyjny kurs tańca, wycieczki i zaba-
wy plenerowe.

Spotkania odbywać się będą
w mniejszych liczebnie grupach przy
zachowaniu wszystkich niezbędnych
środków ostrożności. Bliższe infor-
macje na stronie www.lubenia.pl.

Kultura w czasach pandemii
Od piątku 20 marca br. w całym kraju ograniczono działalności instytucji kultury. A wszyst-
ko oczywiście w związku z pandemią koronawirusa. W trosce o bezpieczeństwo mieszkań-
ców zostały odwołane imprezy plenerowe – Piknik Rodzinny w Siedliskach, Dni Gminy Lube-
nia oraz Malinowe Święto w Sołonce. Po częściowym zniesieniu przez rząd obostrzeń powoli
wracamy do normalności.

ZPiT „Lubenka” – zajêcia wokalne

Zajêcia plastyczne w filii w Straszydlu Oprac. i fot. GOK w Lubeni



WIADOMOŚCI Z GMINY LUBENIA   maj-czerwiec 2020 11

Warsztaty „Zielone obrazy”
Zielone obrazy z mchów to najmodniejszy trend dekoracyjny w ostatnim czasie. Wprowa-
dzają niepowtarzalny klimat, a ich tworzenie to wielka przyjemność.

W filii GOK w Straszydlu 2 lipca 2020 r. odbyły się warsztaty, na których panie wykonały własny obraz z wykorzystaniem mchu
chrobotka reniferowego, konarów drzew, kory, korzeni i plastrów drewna w białej ramce.

Oprac. i fot. GOK w Lubeni

Nowe stroje dla „Lubenki”
Gminny Ośrodek Kultury w Lubeni otrzymał dotację ze środków Narodowego Centrum Kul-
tury w ramach programu „EtnoPolska2020”. Celem zadania jest zakup strojów Lachów
Sądeckich dla Zespołu Pieśni i Tańca „Lubenka”. Dofinansowanie ze środków NCK wynosi
55000,00 zł, a wkład własny GOK-u 16340,00 zł.

Program zakładał dofinansowanie zadań wzmacniających
tożsamość kulturową i uczestnictwo w kulturze na poziomie
lokalnym i regionalnym. Dzięki tej inicjatywie zespół będzie mógł
poszerzyć swój repertuar i kultywować piękno tańców regionu
sądeckiego. Dodatkowo tancerze będą mieli okazję rozwijać
swoje umiejętności i poznać kulturę oraz zwyczaje tamtejszego

regionu. Do szerokiego wachlarza tańców z różnych regionów
Polski, które prezentuje Zespół Pieśni i Tańca „Lubenka”, dołączy
również Sądecczyzna. Tancerze, prezentując tańce z okolic No-
wego Sącza będą ambasadorami piękna tamtejszego folkloru.
Przyczynią się tym samym do promowania tradycji regionalnych
i narodowych.
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Gminna Biblioteka Publiczna w Lubeni

W ramach realizacji zadania od lipca
do grudnia 2020 r. planujemy 17 wyda-
rzeń skierowanych do dzieci, młodzieży
i seniorów. Będą to spotkania autorskie
z cenionymi przez czytelników podróżni-
kami i reportażystami, cykl warsztatów
edukacyjnych skierowanych do młodego
pokolenia ph. „Podróż dookoła świa-
ta”, zajęcia literackie z wykorzystaniem
serii książek Szymona Radzimierskiego
– młodego podróżnika i aktora. Zamierza-
my się także wybrać z grupą dzieci, w pod-
róż do jednej z rzeszowskich księgarni.
Kontakt z tekstem literackim autorów ksią-
żek podróżniczych, ukaże nie tylko cieka-
we osobowości, ale pozwoli poszerzyć
wiedzę o Polsce i świecie. Ze względu na
pionierskość zaplanowanych wydarzeń
i form ich realizacji na terenie naszej gmi-
ny zakładamy, że zainteresują one szero-

kie grono odbiorców – ludzi młodych oraz
seniorów, o podobnych pasjach.

Celem projektu jest kreowanie i roz-
budzanie nawyków czytelniczych, wzmoc-
nienie roli biblioteki, jako ośrodka animu-
jącego kulturę, w tym kulturę czytelniczą,
rozszerzenie zakresu usług biblioteki oraz
aktywizację i animację życia kulturalnego
społeczności lokalnej. Udział odbiorców
w zaplanowanych wydarzeniach pozwoli
wzmocnić wizerunek instytucji w lokal-
nym środowisku, jako miejsca otwartego
dla wszystkich, gdzie książka stanowi za-
sadniczy trzon jej działań. Do współpracy
zapraszamy szkoły Gminy Lubenia, GOK
w Lubeni, Stowarzyszenia na Rzecz Pro-
mocji i Rozwoju Gminy Lubenia „Aktywni
Razem” oraz osoby zainteresowane.

Szczegółowe informacje o wydarze-
niach będą podawane na bieżąco, na stro-
nie internetowej biblioteki, tablicach ogło-
szeń i w lokalnej prasie.

Jak czytaæ, gdy s³abnie

wzrok – pó³ka z ksi¹¿kami

Niejednokrotnie, wiele osób, gdy po-
garsza się im wzrok świadomie rezygnuje

Stacja Biblioteka – podró¿ z ksi¹¿k¹
Miło nam poinformować, iż Gminna Biblioteka Publiczna w Lubeni została po raz drugi
beneficjentem programu Partnerstwo dla książki. W tym roku otrzymała dofinansowanie
w kwocie 9 760,00 zł na projekt „Stacja Biblioteka – podróż z książką” ze środków Ministra
Kultury i Dziedzictwa Narodowego pochodzących z funduszu Promocji Kultury.

z czytania. Małe litery w większości publi-
kacji zniechęcają na tyle, że osoby rezy-
gnują ze swoich pasji i przyjemności czy-
tania. Ważny jest wtedy odpowiedni do-
bór okularów, ale także wielkość czcionki
w książkach, by jak najmniej męczyć oczy.

Lubeńska książnica, wychodząc na-
przeciw tym dylematom, proponuje książ-
ki drukowane bardzo czytelną czcionką.
Wielki format i odpowiednia technika dru-
ku specjalny krój pisma, skład i kontrast,
chronią wzrok i ułatwiają czytanie osobom
słabowidzącym (m.in. seniorom i osobom
z wadami wzroku). Duże litery gwaran-
tują komfort czytania i niwelują bariery
w dostępie do lektury.

Mając na uwadze tę grupę czytelni-
ków, w czerwcu wzbogaciliśmy księgo-
zbiór lubeńskiej biblioteki o kilkanaście
nowych tytułów, poszerzając tym samym
posiadaną już ofertę.

Serdecznie zapraszamy do skorzysta-
nia z naszych zbiorów i książek z dużymi
literami. Służymy radą i pomocą w dobo-
rze lektury.

Oprac. GBP w Lubeni
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łek i wielu konsultantów trafił do szufla-
dy, a może nawet do pieca. Praca magi-
sterska ma z góry określony format i do
wydania książkowego trzeba było dużo
zmienić i poprawić, zdając sobie sprawę,
że nie można tego poprawiać w nieskoń-
czoność. O wydaniu książki ostatecznie
zdecydowali sponsorzy publikacji, któ-
rym z całego serca dziękuję i pozostaję
im wdzięczny.

A.W.: Porozmawiajmy o pisa-
niu monografii Sołonki. Jak
było z pozyskiwaniem materia-
łów? Dlaczego ten okres histo-
rii Pan wybrał?

A.S.: Przystępując do pisania mono-
grafii Sołonki, miałem już pewien zasób
wiedzy przekazanej od pokoleń prze-
szłych wywodzących się jeszcze z XIX w.
W Sołonce gwałtowny postęp cywiliza-
cyjny nastąpił bardzo późno. Wiele form
życia społecznego nie zmieniało się dłu-
go, dlatego mogłem je obserwować oso-
biście. Dla historyka bardzo ważna jest
gruntowna znajomość realiów badanej
epoki i dostęp do licznych wiarygodnych
źródeł na podstawie których buduje się
narrację historyczną. Paradoksalnie okres
zaboru austriackiego jest dla historyków
„rogiem obfitości” w nieprzebrane ilości
dokumentów. Jest żal i obawa, bo spora
część ważnych archiwaliów znajduje się
we Lwowie, a jest w złym stanie prze-
chowywana i kiepskich warunkach. Opi-
sując galicyjski okres historii Sołonki,
miałem przekonanie, że znam ówczesne
realia i mam na to potwierdzenie w licz-
nych źródłach. O prezentacji tego okresu
historii Sołonki zdecydowała również
potrzeba utrwalenia wiedzy o tych, któ-
rych jeszcze pamiętałem osobiście i tych

A.W.: Wydana na początku
roku publikacja pt. „Mieszkań-
cy Sołonki w latach 1772-
1918. Wybrane problemy”  to
nietuzinkowe dzieło histor ycz-
ne liczące ok. 300 stron. Książ-
ka wywołała zainteresowanie
nie tylko przedstawioną histo-
rią – swojej „małej ojczyzny”,
ale też pańską osobą. Dlacze-
go wybrał Pan właśnie histo-
rię Sołonki?

A.S.: Bardzo Pani dziękuję za wiele
pochlebnych słów wyrażonych na temat
publikacji i mojej skromnej osoby. Jeśli
rzeczywiście książka wzbudziła zaintere-
sowanie, jest to dla autora największa
satysfakcja. W Sołonce spędziłem dzieciń-
stwo, dzięki tutejszym ludziom poznawa-
łem życie i historię swoich przodków, za
co pozostaje mi do spłacenia dług
wdzięczności.

A.W.: Wiem, że Pana biografia
jest bardzo bogata, ale proszę
o przedstawienie najważniej-
szych faktów z życior ysu, któ-
re miały wpływ na powstanie
publikacji.

A.S.: Określenie bogata biografia jest
pojęciem względnym. Uważam, że każ-
dy – tym bardziej sześćdziesięcioletni
życiorys jest bogaty. Tak było i jest, o czym
miałem okazję się przekonać śledząc losy
moich bohaterów dawnej Sołonki. Trud-
no jest mi jednoznacznie wskazać najważ-
niejsze fakty z życiorysu mające wpływ
na powstanie publikacji. Myślę, że jest to
przemijanie i chęć utrwalenia wiedzy, jak
żyli nasi przodkowie i w jakich warun-
kach na co dzień zmagali się z rzeczywi-
stością. Mam świadomość, że jednych to
interesuje bardziej, a innych zupełnie nie.

A.W.: Od kiedy zaczęło się pań-
skie zainteresowanie historią?
Zapewne od dawna, skoro stu-
diował Pan historię?

A.S.: Myślę, że moje zainteresowanie
historią trwało od dawna, choć nie mia-
ło odzwierciedlenia w ocenach z przed-
miotu w szkole podstawowej czy śred-
niej. Sądzę, że jak każdy chłopiec podzi-
wiałem dzielnych Spartan, zachwycałem
się bohaterami z sienkiewiczowskiej hi-
storii Polski. Zainteresowanie wiedzą hi-
storyczną zdecydowanie pogłębiło się,
kiedy miałem przyjemność przebywać
pod koniec lat osiemdziesiątych XX wie-
ku, wśród ciekawych osób jak profesor
Norman Davies, który przygarnął mnie
pod swój dach w Oxfordzie i traktował
jak przyjaciela rodziny czy profesor Piotr
Moncarz z uniwersytetu Stanforda w Ka-
lifornii. Bardzo duży wpływ na pobudze-
nie mojej ciekawości historycznej miał
bezpośredni kontakt w Anglii czy Kali-
fornii z osobami i ich rodzinami, które
tworzyły historię, należąc do polskiej
powojennej emigracji. Był to kwiat przed-
wojennej inteligencji, której losy wojen-
ne związane były ze skrajnie różnymi
miejscami; obozami koncentracyjnymi,
lotnictwem dywizjonów, dziennikar-
stwem w radiu Wolna Europa, pracą
w sekretariacie Polskiego Rządu na
Uchodźctwie itd.

A.W.: Publikacja o Sołonce jest
pokłosiem, Pańskiej pracy ma-
gisterskiej. Kto miał wpływ, by
wydać ją w formie książki.

A.S.: Pomysł na stacjonarne studia hi-
storyczne w moim wieku był podporząd-
kowany chęci poznawania dziejów mo-
jej Sołonki. W „galaktyce” wydarzeń hi-
storycznych na świecie w moich myślach
punktem odniesienia była Sołonka. Na
wykładach czy konwersatoriach wśród
moich młodych kolegów i koleżanek,
często wzbudzałem ciekawość, szukając
w wydarzeniach historycznych analogii
do Sołonki. Konsekwencją takiego po-
stępowania – praca magisterska musiała
dotyczyć Sołonki do czego przystąpiłem
z dużym zaangażowaniem przy życzli-
wym wsparciu promotora i innych pra-
cowników naukowych Uniwersytetu. Nie
wymądrzając się, praca została oceniona
bardzo dobrze i żal było, aby mój wysi-

AMBITNY PROJEKT
Z Antonim Sikorą, historykiem, autorem publikacji o Sołonce,
rozmawia Alicja Warzybok.

Antoni Sikora
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którzy oczekiwali na swoje odkrycie w
zasobach archiwalnych. Na ogół w pozy-
skiwaniu materiałów spotykałem się
z życzliwością, zrozumieniem i pomocą.

A.W.: Jakie archiwa Pan prze-
szukiwał?

A.S.: Archiwum Parafialne w Straszy-
dlu, Archiwum Urzędu Stanu Cywilnego
w Lubeni, Archiwum Państwowe w Rze-
szowie, Centralne Państwowe Archiwum
Historyczne Ukrainy we Lwowie, czytel-
nie i liczne biblioteki.

A.W.: Które dokumenty są,
Pana zdaniem, najważniejsze
i najciekawsze?

A.S.: Każdy dokument rzucający wła-
ściwe światło na sprawę jest bardzo
ważny dla jej wyjaśnienia lub potwier-
dzenia. Jeśli już chcemy szacować kate-
gorie dokumentów jako najważniejsze
i najciekawsze, to moim zdaniem należy
brać pod uwagę takie cechy: data wy-
stawienia dokumentu, rodzaj kancelarii
wytwórcy, ważność spraw lub osób któ-
rych dotyczą.

W moim konkretnym przypadku naj-
bardziej przydatnymi okazały się: doku-
mentacja metrykalna, rękopisy metryki
józefińskiej i franciszkańskiej dla wsi So-
łonka oraz fasje podatkowe z końca XVIII

wieku. Niezwykle interesujące okazały
się również pierwsze dokumenty doty-
czące organizacji szkoły w Sołonce.

A.W.: Przejrzysta konstrukcja,
podjęte zagadnienia odległej
przeszłości mieszkańców So-
łonki, bogaty zasób źródłowy,
czyni publikację bardzo warto-
ściowym dziełem dla potom-
nych. O czym warto pamiętać,
analizując „ambitny projekt
autora”?

A.S.: Jeszcze raz dziękuję za dobrą
ocenę warsztatową monografii Sołonki.
Jako autor nie uległem samozachwyto-
wi, wręcz przeciwnie dostrzegam wiele
istotnych uwag, które wymagają popra-
wy i uzupełnienia. Starałem się w miarę
swoich możliwości odkryć prawdę o tym
jak żyli nasi przodkowie i w jakich wa-
runkach na co dzień zmagali się z rzeczy-
wistością. Znając te prawdy, nie tylko
potrafimy oddać hołd pokoleniom prze-
szłym, ale również zrozumieć współcze-
śnie żyjących. „Mała ojczyzna” jest ko-
lebką fundamentalnych wartości, takich
jak: wolność, tradycja i tożsamość naro-
dowa. Znając zdarzenia, które ukształto-
wały rodziny i społeczności lokalne, przy-
czyniamy się do umocnienia nadwątlo-
nej świadomości o tożsamości społecz-
nej i kulturowej.

A.W.: O Sołonce pisali Aleksan-
der Bielenda, Franciszek Szypu-
ła i ks. Antoni Szypuła, co po-
kazuje wyjątkowość jej historii.
Pana pierwsza publikacja pt.
„Kościół filialny pw. Św. Woj-
ciecha w Sołonce” wydana
w 2016 r., to też wycinek jej
przeszłości.

A.S.: Pisanie monografii Sołonki to
proces twórczy, który zaistniał już dość
dawno i trwał wiele lat. Sądzę, że w każ-
dym domu przy okazji spotkań rodzinnych
opowiada się historyjki najczęściej grote-
skowe, ale też ważne, związane z przeszło-
ścią. Tak było w moim rodzinnym domu,
gdzie moi wujowie Franciszek, Władysław
i ks. Antoni Szypuła wiele razy wspomi-
nali dawne dzieje. Mam dużą satysfakcję,
że wówczas udało mi się skutecznie za-
chęcić Franciszka Szypułę do napisania
monografii Sołonki z okazji jej czterech-
setlecia, które miało miejsce w 1989 r.
Choć była to praca trudna i amatorska,
stała się podstawą dalszych badań.

Mimo czynionych starań, pracy nie
udało się opublikować i pozostała
w maszynopisie. Później pojawiły się ko-
lejne prace związane z historią Sołonki,
które były cennym elementem dodatko-
wej wiedzy: Aleksander Bielenda 1991,
Franciszek Szypuła (praca uzupełniająca
w maszynopisie) 1992, ks. Antoni Szy-
puła – 1995 r. i jeszcze raz Aleksander
Bielenda z Tadeuszem Patrusiem, 2009 r.
Historia kościoła w Sołonce to z perspek-
tywy czasowej być może najważniejsze
wydarzenie ze względu na wyjątkowo cie-
kawy okres, w którym procesy budowy
i funkcjonowania kościoła zachodziły.

A.W.: Pana monografia doku-
mentuje pewien, historyczny
okres Sołonki. Jest to dzieło,
które nie tylko wzbogaca naszą
regionalną literaturę i jest ko-
lejną „perełką” w zbiorach bi-
blioteki, ale również przybliża
czytelnikom odległe czasy. Jak
zachęciłby Pan mieszkańców
i nie tylko..., by sięgnęli po
książkę?

A.S.: Każda praca powinna mieć jakiś
cel. Monografia Sołonki, którą napisałem,
a także dawno już opracowane drzewo
genealogiczne zaspokoiło ciekawość wo-
bec moich przodków. Nie wierzę w obo-

Spotkanie rodziny Sikorów z Normanem Daviesem w Rzeszowie
Fot. z arch. A. Sikory
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jętność na zainteresowanie przeszłością,
kiedy widzę tłumy odwiedzające cmen-
tarze – z pewnością nie jest to tylko tra-
dycja. Mam pierwsze miłe dla mnie sy-
gnały od czytelników, że lektura książki
pozwoliła uzupełnić swoje drzewo gene-
alogiczne i teraz łatwiej zrozumieć opo-
wiadane historie rodzinne. Drogi Czytel-
niku dla swojej rodziny jesteś ogniwem
w łańcuchu pokoleniowym. Być może
kiedyś Twój wnuk będzie zadawał pyta-
nia na które nie możesz być nieprzygoto-
wany. Opisuj stare fotografie, gromadź
dokumenty i utrwalaj opowiadane ro-
dzinne historie. Zapewniam Cię, że w ar-
chiwach (szczególnie we Lwowie) jest
jeszcze dużo materiałów do odkrycia, jak
żyli Twoi przodkowie, chociażby wymia-
ry domów i ich wyposażenie. Apeluję,
aby nie być obojętnym, wspólnymi siła-
mi wykonamy pracę uzupełnioną i po-
głębioną, aby rzeczywiście mogła być re-

gionalnym dziełem i perełką w zbiorach
biblioteki.

A.W.: Nad czym obecnie Pan
pracuje i jakie ma Pan jeszcze
plany związane z historią?

A.S.: Chciałbym lepiej poznać miejsco-
wości sąsiadujące z Sołonką, aby zrozu-
mieć ich historyczne współistnienie. Nie-
zwykle bogatą historię ma Straszydle zbli-
żające się do jubileuszowej daty. Plany
związane z odkrywaniem historii rodzą się
w zasobach archiwalnych i są adekwatne
do popularnego stwierdzenia „im głębiej
w las, tym więcej drzew”.

A.W.: W perspektywie w lu-
beńskiej książnicy i jej filiach

planowane są spotkania  au-
torskie z twórcą monografii
o Sołonce...

A.S.: Bardzo się cieszę z planowanych
spotkań. Uważam, że jest to ważne, aby
móc podzielić się informacją, wyjaśnić
wątpliwe kwestie. Dla mnie osobiście jest
to wyjątkowa okazja, aby słuchać i uczyć
się od innych.

A.W.: Bardzo dziękuję za roz-
mowę i życzę powodzenia w ba-
dawczej drodze odkrywania lo-
kalnej historii.

A.S.: Dziękuję Pani Dyrektor za rozmo-
wę i życzenia, a Państwu – Czytelnikom
za uwagę.

Powszechny Spis Rolny

odbêdzie siê w ca³ej Polsce

od 1 wrzeœnia do 30 listopada 2020 r.

Wyniki spisu rolnego pozwolą na wieloprzekrojowe scha-
rakteryzowanie polskiego rolnictwa i ukazanie zmian, jakie
w nim zaszły w ostatnim dziesięcioleciu. Pomogą władzom
i przede wszystkim polskim rolnikom w podejmowaniu trafnych
decyzji strategicznych, które będą poparte analizą wiarygod-
nych danych dostarczonych przez statystykę publiczną. Wyniki
spisu będą też wykorzystywane w negocjacjach z Komisją Euro-
pejską w sprawie programów wsparcia dla polskiego rolnictwa.

W spisie rolnym będą pytania m.in. o: osoby kierujące go-
spodarstwem, wkład pracy członków rodziny i pracowników
najemnych, strukturę dochodów gospodarstwa domowego,
działalność inną niż rolnicza prowadzoną w gospodarstwie rol-
nym, typ własności użytków, rodzaj użytkowanych gruntów,
powierzchnię zasiewów, pogłowie zwierząt gospodarskich, ro-
dzaje budynków gospodarskich, ciągniki i maszyny rolnicze,
nawożenie. Spis rolny będzie prowadzony w gospodarstwach
rolnych:

� osób fizycznych (gospodarstwa indywidualne),
� osób prawnych,
� jednostek organizacyjnych niemających osobowości praw-

nej.
Rolnicy będą mogli udzielić informacji o gospodarstwach

rolnych w formie:
� samospisu internetowego przeprowadzanego samodzielnie

przez użytkownika gospodarstwa rolnego za pośrednictwem
interaktywnej aplikacji dostępnej na stronie internetowej
Głównego Urzędu Statystycznego (stat.gov.pl i spisrol-
ny.gov.pl);

� wywiadu telefonicznego przeprowadzanego z użytkowni-
kiem gospodarstwa rolnego przez rachmistrza spisowego;

� bezpośredniego wywiadu przeprowadzanego z użytkowni-
kiem gospodarstwa rolnego przez rachmistrza terenowego,
który odwiedzi gospodarstwo rolne.

GBS w Lubeni

Polska jako pełnoprawny członek Unii Europejskiej jest zobligowana do przeprowadzenia
spisu rolnego. Dlatego też Sejm RP uchwalił 31 lipca 2019 roku ustawę o Powszechnym Spisie
Rolnym. To właśnie z ustawy wynika, że spis jest obowiązkowy. Brak udziału w spisie rolnym
może skutkować nałożeniem kary grzywny określonej w ustawie o statystyce publicznej.
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Tegoroczny egzamin ósmoklasistów
– w czasie pandemii koronawirusa – bu-
dził wiele niepewności i obaw co do ter-
minu, jak też warunków organizacyjnych.
Ostatecznie termin egzaminu został wy-
znaczony na czerwiec.

W dniach 16-18 czerwca uczniowie
klasy ósmej przystąpili do wyczekiwane-
go egzaminu. Przez trzy dni ósmoklasiści
zmagali się kolejno z zadaniami egzami-
nacyjnymi z języka polskiego, matematy-
ki oraz języka angielskiego w ścisłym reżi-
mie sanitarnym. Świadomość, że od wy-
ników egzaminów zależy, czy dostaną się
do wymarzonych przez siebie szkół, pod-
grzewała emocje. Mamy nadzieję, że z za-
daniami poradzili sobie równie świetnie,
jak z wymogami sanitarnymi, a wynik eg-
zaminu będzie dla nich pomyślny.

Zmagania egzaminacyjne ósmoklasistów

SP LUBENIA

Ogólnopolski Konkurs Plastyczny
„Moja wymarzona podró¿ z Lokatk¹

i Hatetepesem – z okazji 85-lecia SKO”
W Szkole Podstawowej im. ks. mjr. Franciszka Łuszczki

w Lubeni został zorganizowany, pod patronatem SKO, Ogólno-
polski Konkurs Plastyczny „Moja wymarzona podróż z Lokatką
i Hatetepesem – z okazji 85-lecia SKO”. Konkurs cieszył się du-
żym powodzeniem. Wpłynęły 162 prace z 17 szkół. Wszystkie

wyjątkowe, oryginalne, piękne. Czas kwarantanny zakłócił nie-
co regulaminowy przebieg konkursu, ale ostatecznie został on
rozstrzygnięty. Obradom jury przewodniczyła sympatyczna żyraf-
ka Lokatka – opiekunka SKO. Nagrody dotarły do laureatów przed
zakończeniem roku szkolnego.

Matematyczne

sukcesy

W dniach 2-4 czerwca odbył się Międzynarodowy Kon-
kurs Matematyczny „Kangur Matematyczny 2020”. W kon-
kursie uczestniczyło 39 uczniów z klas II-VIII naszej szkoły.

Julia Turczyn uczennica klasy IV otrzymała wyróżnie-
nie, uzyskując wysoki wynik – op. Małgorzata Bieda

Tomasz Dąbrowski uczeń klasy V otrzymał wyróżnie-
nie, uzyskując wysoki wynik – op. Marta Szczęch

Gratulujemy Julii i Tomkowi, życząc kolejnych sukcesów
nie tylko matematycznych, oraz wszystkim uczestnikom kon-
kursu, którzy wykazali się wiedzą i umiejętnościami mate-
matycznymi podczas rozwiązywania zadań „Kangura Mate-
matycznego”.
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Nikt z nas nie spodziewał się takiego
zakończenia roku szkolnego... Z powodu
zagrożenia, jakie wywołało rozprzestrze-
nianie się wirusa, każdy musiał obowiąz-

Zakoñczenie roku szkolnego 2019/2020
w Szkole Podstawowej

im. ks. mjr. Franciszka £uszczki

kowo zjawić się w maseczce i zachować
należyty odstęp od innych. I przy takich
rygorach skromnie pożegnano klasę VIII,
która na zawsze opuściła szkolne mury.

Nie ma wybuchu radości i euforii, nie
ma wzajemnego śmiechu, który zawsze
panował na szkolnych korytarzach.

Uczniowie nie cieszą się z końca roku
nauki ani z zaczynających
się właśnie wakacji tak jak
zawsze do tej pory. Nawet
opuszczanie murów szko-
ły odbywa się w innej at-
mosferze.

Świadectwo, które jest
podsumowaniem cało-
rocznej pracy i wysiłku
włożonego w zdobywa-
nie wiedzy, każdy uczeń
odbiera w maseczce
i o wyznaczonym czasie,
gdyż klasy zostały podzie-
lone na mniejsze grupy.
Lecz, by nie dać się pesy-
mizmowi, każdy każdemu
śle pozytywną energię.
I oby takie nastroje pro-
mieniowały na następne
miesiące.

Oprac. i fot. Szkolny
Zespół Redakcyjny
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SP SIEDLISKA

Wyj¹tkowy egzamin

W tym roku mieliśmy wyjątkowy egzamin ósmoklasisty
– w czerwcu, zamiast  w kwietniu, w atmosferze obostrzeń zwią-
zanych z zagrożeniem COVID-19. Prawie 348 tys. uczniów klas 8
szkół podstawowych w dniach 16-18 czerwca przystąpiło do
egzaminu. Podczas egzaminów uczniów i nauczycieli obowiązy-
wały szczegółowe wytyczne sanitarne opracowane przez MEN,
CKE i GIS.

Klasa VIII przed egzaminem

W placówce obowiązywał ścisły rygor sanitarny i zasady
bezpieczeństwa. Zanim uczniowie weszli na teren szkoły musieli
zdezynfekować dłonie i założyć maseczki ochronne. W szkole
zostali kierowani do sal, w których odbywał się egzamin. Tuż
przed egzaminem uczniowie stresowali się, ale potem było już
dobrze. Większość twierdzi, że egzamin był łatwy, choć zdarzały
się podchwytliwe pytania. Egzaminu ósmoklasisty – inaczej niż
matury – nie można oblać. Jego wyniki są jednak kluczowe
w procesie rekrutacji do wymarzonych szkół ponadpodstawo-
wych (można za niego zdobyć, aż połowę punktów).

Z niecierpliwością czekamy na wyniki i trzymamy kciuki za
Naszych Ósmoklasistów.

Nietypowe po¿egnanie

26 czerwca 2020 r. odbyło się uroczyste zakończenie roku
szkolnego. Ten rok szkolny z uwagi na pandemię, był rokiem
nietypowym, dlatego tym razem uroczystość zakończenia też
wyglądała inaczej. Młodsi uczniowie odebrali swoje świadec-
twa od wychowawców w klasach.

Pożegnanie absolwentów odbyło się na sali gimnastycznej,
z zachowaniem zasad reżimu sanitarnego.

Uczniowie odebrali świadectwa ukończenia szkoły. Najlepsi,
otrzymali  z rąk pani dyrektor, Doroty Lasoty, nagrody książkowe
oraz dyplomy, a ich rodzice listy gratulacyjne.

W części artystycznej przygotowanej przez klasę ósmą doce-
niony został wysiłek nauczycieli, włożony w formowanie mło-
dego pokolenia.

Podziękowania ze strony uczniów oraz Rady Rodziców dają
nadzieję, że praca nauczycieli nie poszła na marne, i że Nasi ab-
solwenci z nabytym zasobem wiedzy i umiejętności poradzą sobie
w nowych szkołach.

Podczas akademii pożegnano nasze wspaniałe Nauczycielki
uczące wiele lat matematyki: Józefę Dąbrowską oraz Teresę Szo-
stek, które przeszły na zasłużoną emeryturę. Symboliczny bukiet
kwiatów był skromną formą podziękowania za przekazaną wie-
dzę i trud wychowania  młodzieży.

Podziêkowania

za wieloletni¹ pracê
„Między uczniami i nauczycielami powstaje więź czy-
stej miłości. Uczeń może zdobyć serce każdego nauczy-
ciela, a nauczyciel może zaskarbić sobie miłość każde-
go ucznia. Jeśli jednak chcecie, by was kochano, musi-
cie najpierw sami pokochać. Ale nade wszystko musi-
cie żyć w prawdzie.”

W imieniu całej społeczności naszej szkoły składamy Paniom:
Józefie Dąbrowskiej  i Teresie Szostek, z okazji przejścia na emery-
turę, serdeczne podziękowania za wieloletnią pracę pedagogiczną.
Wasza postawa życiowa, stosunek do uczniów i pracownikówEgzamin kl. VIII

Zakoñczenie roku
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Zdalne, domowe przedszkole

Certyfikat udzia³u

w projekcie

„LEPSZA SZKO£A”
W roku szkolnym 2019/2020 nasza szkoła wzięła udział

w ogólnopolskim projekcie edukacyjnym „Lepsza Szkoła”, pro-
wadzonym przez GWO. Celem projektu było badanie efektyw-
ności nauczania matematyki.

Nauczyciele systematycznie prowadzili badania poziomu
wiedzy i umiejętności uczniów, posługując się wystandaryzo-
wanymi narzędziami pomiaru dydaktycznego, analizowali osią-
gnięcia uczniów, porównywali je z wynikami pozostałych uczest-
ników projektu i wyciągali wnioski do dalszej pracy.

Przedszkole w nowej

rzeczywistoœci
Z chwilą poluzowania obostrzeń nasze przedszkole staran-

nie przygotowało się do przyjęcia przedszkolaków w nowym,
zaostrzonym reżimie sanitarnym.

„Zdalne przedszkole”
W czasie ograniczenia funkcjonowania placówek oświato-

wych z powodu zagrożenia epidemiologicznego, kształcenie w
przedszkolu, podobnie jak w szkole, realizowane było na odle-
głość. Sytuacja spowodowała, iż podstawa programowa wy-
chowania przedszkolnego była realizowana przy współpracy
nauczycieli i rodziców w domu. Rodzice znakomicie poradzili
sobie z zadaniem zorganizowania w warunkach domowych od-
powiednich form wspierania rozwoju dzieci. Czas, w którym
dzieci nie chodziły do przedszkola, można było wykorzystać na
większe usamodzielnienie dziecka pod okiem i we wsparciu ro-
dzica. Dzieci z zaangażowaniem wykonywały zlecone im propo-
zycje zadań, prac manualnych oraz wszelakich form aktywności.

Znam zasady Przychodzê zdrowy

może być wzorem dla wielu z nas. Zapamiętamy Was jako dosko-
nałych pedagogów i wychowawców, wspaniałe osoby, które
potrafiły zawsze pomagać innym. Mogliśmy liczyć na dobrą radę,
wspierające słowa i zwykły życzliwy uśmiech. Reprezentujecie Panie
to pokolenie, które traktowało pracę nauczycielską jako powoła-
nie, kształtowanie młodego pokolenia w duchu najważniejszych
wartości cywilizacji europejskiej – Dobra, Piękna, Sprawiedliwo-
ści i Miłości. Pragniemy podziękować zatem za wszystkie dni spę-
dzone w Naszej szkole oraz życzyć pogody ducha na dalsze lata
życia. Niech każdy następny dzień przynosi radość i satysfakcję
z dobrze wypełnionego zadania, i będzie okazją do odkrywania
nowych uroków życia. Liczymy, że zachowacie Panie w życzliwej
pamięci swych wychowanków i współpracowników.

Dyrekcja, Grono Pedagogiczne i Uczniowie
Szkoły Podstawowej im. bł. ks. Józefa Kowalskiego

w Siedliskach

Sukces

w miêdzynarodowym

konkursie

matematycznym
W dniach 2-4 czerwca 2020 r. odbył się XXVII Międzynarodo-

wy Konkurs „Kangur Matematyczny 2020”. Uczniowie naszej
szkoły zdobyli 3 wyróżnienia. Nagrodzonymi uczniami są:
– Rafał Dłurzej (kl. II) w kategorii wiekowej Żaczek,
– Bartosz Rusin (kl. VI) w kategorii wiekowej Beniamin,
– Aleksandra Baran (kl. VII) w kategorii wiekowej Kadet.

Serdecznie gratulujemy i życzymy dalszych sukcesów.

Dzięki udziałowi szkoły  w projekcie nauczyciele mogą prze-
analizować dotychczasowe metody pracy, zweryfikować wie-
dzę uczniów oraz poziom przygotowania do egzaminów
zewnętrznych.
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SP STRASZYDLE

Tak ¿egnaliœmy rok

szkolny 2019/2020
Maseczki na twarzach uczniów i nauczycieli, rodzice cze-
kający przed szkołą na swoje pociechy. To było wyjąt-
kowe zakończenie roku szkolnego w czasie epidemii.

Tegoroczny koniec roku szkolnego był inny niż wszystkie
dotąd. Mimo epidemii koronawirusa dyrektor szkoły, Marcin
Szpond, podjął decyzję o zorganizowaniu uroczystego zakoń-
czenia roku szkolnego, stosując się do określonych zasad reżimu
sanitarnego. Udział w gali i odbiór świadectw był dobrowolny.
Mając na uwadze bezpieczeństwo sanitarne, ci, którzy zdecydo-
wali się wziąć czynny udział w wydarzeniu, zobowiązani zostali
do posiadania masek i zachowania 1,5 m odległości.

Było to także wyjątkowe zakończenie zwłaszcza dla ósmo-
klasistów, którzy tego dnia po raz ostatni przekroczyli próg na-
szej szkoły jako uczniowie, a wyszli z niej jako absolwenci Szkoły
Podstawowej im. Jana Pawła II w Straszydlu.

W uroczystym apelu wzięli udział uczniowie klas VII-VIII oraz
uczniowie klas IV-VI, którzy otrzymali z rąk dyrektora świadec-
two z wyróżnieniem. Wśród zaproszonych gości nie mogło za-
braknąć także rodziców, którym wręczono listy gratulacyjne.
W trakcie spotkania ósmoklasiści złożyli uroczyste ślubowanie.
Nie zabrakło także programu artystycznego przygotowanego
przez uczniów klas VII i VIII, który rozbawił do łez zgromadzoną
publiczność.

Dyrektor szkoły wręczył uczniom dyplomy i nagrody za stu-
procentową frekwencję i sportowe sukcesy. Corocznym stypen-
dium Wójta Gminy Lubenia zostało obdarowanych w tym roku
aż siedmiu uczniów ze wzorowym zachowaniem i średnią ocen
powyżej 5,00.

Ograniczona liczba dzieci w grupach, czynności dezynfeku-
jące, mierzenie temperatury, wymiana zabawek, nowe zasady
przy odprowadzaniu i odbieraniu dzieci – to tylko część działań,
jakie musieli podjąć pracownicy placówki.

Razem weselej Super zabawa

Obecnie, przedszkole funkcjonuje i będzie działać jeszcze
w lipcu.

Dzieci uczęszczające na zajęcia doskonale przystosowały się
do nowej rzeczywistości.

Oprac. i fot. Szkolny Zespół Redakcyjny

Absolwenci Szko³y Podstawowej w Straszydlu

Stypendyœci w roku szkolnym 2019/20
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Wszystkim uczniom naszej szkoły i absolwentom życzymy
pełnych słońca wakacji. Obyśmy mogli przywitać nowy rok szkol-
ny zdrowi i w pełnym składzie.

Egzamin ósmoklasisty
za nami

Nietypowy egzamin ósmoklasisty, bo w reżimie sani-
tarnym, już za nami.  Od 16 do 18 czerwca 2020 r.
odbyły się egzaminy sprawdzające wiedzę uczniów
uzyskaną w ciągu ośmiu lat edukacji.

Trzydniowy maraton egzaminacyjny rozpoczął się tradycyj-
nie od języka polskiego. Drugiego dnia uczniowie zmierzyli się
z matematyką, a w ostatnim – przystąpili do testu z języka
angielskiego. W związku z epidemią koronawirusa egzamin
odbył się o nietypowej porze i formie – z dwumiesięcznym
opóźnieniem i przebiegł zgodnie z zaleconym reżimem sanitar-

nym. Każdy z uczniów zobowiązany był do posiadania masecz-
ki i zachowania stosownej odległości. Przystąpienie do egza-
minu było warunkiem ukończenia szkoły podstawowej. Ab-
solwenci 31 lipca poznają wyniki, które zadecydują o wyborze
dalszej ścieżki edukacyjnej.

Kolejny sukces
dziewcz¹t

w rozgrywkach
minisiatkówki

Wysoką pozycję na szczeblu wojewódzkim zagwaran-
towała naszej szkole drużyna dziewcząt, która wzięła
udział w Podkarpackim Finale Mistrzostw w Minisiat-
kówce.

24 czerwca bieżącego roku w hali ZSS w Rzeszowie odbyły
się finałowe rozgrywki w minisiatkówce im. Marka Kisiela o Pu-
char Kinder Joy of moving. Naszą szkołę reprezentowały dwie
drużyny dziewcząt w składzie: drużyna 1: Wiktoria Bator, Julia
Szostek, Aleksandra Płatek, Emilia Fornal (rezerwowa Zuzanna
Rzeźnik) oraz drużyna nr 2: Izabela Rogalska, Emilia Binek, Oli-
wia Pszonka, Klaudia Przybyło (rezerwowa Sylwia Gromek).

Obie drużyny spisały się na metaforyczny medal, bowiem po
przebrnięciu dwóch wcześniejszych turniejów eliminacyjnych
dotarły do finału, w którym wystąpiło aż trzynaście drużyn.

Drużyna dziewcząt w składzie: Wiktoria Bator, Julia Szostek,
Aleksandra Płatek, Emilia Fornal (rezerwowa Zuzanna Rzeźnik)
uplasowała się na bardzo wysokim, czwartym miejscu końcowej
klasyfikacji. Dziewczętom serdecznie gratulujemy i życzymy dal-
szych sportowych sukcesów!

Oprac. K. MarciniakEgzamin ósmoklasisty w re¿imie sanitarnym

Najlepsze dru¿yny turnieju fina³owego
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¯egnaj szko³o!
Piątek 26 czerwca 2020 r. był dniem długo wyczekiwanym

przez naszych uczniów. Po długich miesiącach zdobywania wie-
dzy i nauki zdalnej nadeszły upragnione wakacje.

Dzień rozdania świadectw był bardzo ważny dla uczniów
klasy ósmej. Był to bowiem czas pożegnania z naszą szkołą, po-
dziękowań i wielu wspomnień. Absolwenci otrzymali świadec-
twa, dyplomy i nagrody za wysokie wyniki w nauce. Dziękuje-
my Im za ich pracę, zaangażowanie w życie szkoły i godne repre-
zentowanie jej. Życzymy powodzenia i wielu sukcesów w dal-
szej edukacji.

Wszystkim Uczniom życzymy słonecznego i bezpiecznego
wypoczynku oraz wielu niezapomnianych przygód.

Uczniowie klasy ósmej – Iwona Wróbel, Gra-
cjan Wanat i Krystian Witek – w prezencie poże-
gnalnym przygotowali wyjątkowy film zatytuło-
wany „Stanisław Kopacz, syn swojej Matki”, któ-
ry przedstawia fakty dotyczące zesłania na Sybir.

Nagranie przygotowane przez absolwentów
naszej szkoły było bardzo wzruszające i zawiera-
ło wiele ciekawych faktów. Pan Stanisław Ko-
pacz przedstawił wspomnienia ze swojego dzie-
ciństwa dotyczące pobytu na Syberii. Opowie-
dział w jak ciężkich warunkach przyszło żyć jemu
oraz jego mamie. Film zawierał również zdjęcia
i nagrania archiwalne członków rodziny państwa
Kopaczów. Jest to wspaniała lekcja historii, dla-
tego zachęcamy wszystkich do obejrzenia nagra-
nia, do którego link znajduje się na stronie inter-
netowej naszej szkoły oraz profilu Facebook.

Serdecznie dziękujemy naszym absolwen-
tom za trud włożony w przygotowanie tego
nagrania.

„Stanis³aw Kopacz, syn swojej Matki”

Bogdan Kopacz, Tarnopol 1938 rok

Oprac. i fot. Szkolny Zespół Redakcyjny



Od jak dawna interesujesz się rajdami

samochodowymi, skąd wzięła się ta

pasja?

Jak wspomniałeś, Twoim pierwszym

rajdem był 7. Rajd Rzeszowski rozgry-

wany w 1999 r. Od tamtej pory rajd jest

corocznie rozgrywany na terenie na-

szej gminy, czy jest to dobry sposób

promocji naszych terenów?

Czy z uwagi na sytuację

wynikającą z pandemii

tegoroczna edycja Raj-

du Rzeszowskiego odbę-

dzie się w planowanym

terminie?

Rajdy samochodowe to Twoja pasja.

Czy oprócz oglądania rajdów z per-

spektywy kibica, uczestniczysz w nich

aktywnie jako zawodnik?

Co trzeba spełnić, aby wystartować

w rajdzie samochodowym?

Wspomniałeś o kosztach uczestnictwa,

czy masz swoich sponsorów?

Rajdami interesuję się od ponad dwu-
dziestu lat, a swój pierwszy rajd zaliczyłem
w wieku siedmiu lat. Pierwszym rajdem
w którym uczestniczyłem w roli kibica był 7.
Rajd Rzeszowski rozgrywany w 1999 r. Trasa
rajdu przebiegała tuż pod moim domem.
W rajdzie startowały samochody, których na
co dzień nie mogłem oglądać, dlatego
impreza ta była dla mnie czymś wyjątko-
wym. Bardzo głośne samochody, strzały
z układów wydechowych oraz efektowna
jazda zawodników mocno rozbudziły moją
wyobraźnię, dlatego bardzo szybko zainte-
resowałem się tą dyscypliną sportu.

Rajd Rzeszowski jest cyklicznie organi-
zowany na terenie naszej gminy od 1999 r.
Przez ten czas rajd był rundą Rajdowych
Samochodowych Mistrzostw Polski oraz
rundą Mistrzostw Europy. Odcinek specjalny
Lubenia jest czymś kultowym w historii pol-
skich rajdów, podobnie jak przejazd przez

bród w Lubeni. Nasza gmina
posiada wiele walorów turys-
tycznych wynikających z jej bo-
gatej historii, lecz organizacja
takiego wydarzenia sportowe-
go jakim jest rajd, jest nie-
zwykłym dodatkiem promują-
cym gminę w skali ogólno-
polskiej.

Tegoroczny kalendarz Rajdowych Samo-
chodowych Mistrzostw Polski jest mocno
okrojony, a z powodu epidemii COVID-19,
sezon startuje dopiero w sierpniu i Rajd
Rzeszowski będzie pierwszą rundą Mis-
trzostw Polski. Rajd będzie także rundą
Historycznych Rajdowych Samochodowych
Mistrzostwa Polski oraz pierwszy raz na tych
trasach pojawią się zawodnicy Rajdowych
Samochodowych Mistrzostw Śląska. Długa
przerwa oraz spory „głód rajdowania”
w połączeniu powinny zapewnić kibicom
świetne rajdowe widowisko.

Od pierwszego rajdu marzyłem, aby
wystartować jako kierowca lub pilot, ale
wiedziałem, że bariera finansowa związana
z uczestnictwem w takich zawodach może
być poza moim zasięgiem. Wspomnianą
barierę udało się jednak pokonać i od 10 lat
startuję jakopilotw imprezach typuKJS i SKJS.

Rajdy dzielimy na dwie podstawowe
kategorie: imprezy amatorskie oraz rajdy,
w których uczestnicy muszą posiadać odpo-
wiednie licencje. Aby wystartować w „ama-
torkach”, należy mieć ukończone 18 lat,
posiadać samochód oraz kask. Zasadniczo
nie są to wygórowane wymagania, ale
w praktyce w najniższej kategorii występuje
spory wyścig zbrojeń i większość samocho-
dów jest bardzo mocno zmodyfikowana.
Nawet niepozorne samochody są warte
kilkanaście tysięcy złotych. Niestety, koszty
uczestnictwa są wysokie i rajdy są „studnią
bez dna”, która może pochłonąć każde
dostępne środki.

Przez ostatnie kilka sezonów startowa-
łem z dwoma kierowcami, w różnych
cyklach. Sporego wsparcia udzielała nam
firma BorgWarner, za co jestem im bardzo
wdzięczny. Przyjemność szybkiego porusza-
nia się po odcinku specjalnym, adrenalina
i końcowe rezultaty są jedyną nagrodą

Rajdy samochodowe - moja pasja

cd. na str. 24

Z Mateuszem Czekajem, pilotem rajdowym, rozmawia Małgorzata Solecka



uczestnictwa w rajdach na tym szczeblu.
Można więc powiedzieć, że większość
zawodników sponsoruje starty ze swojego
comiesięcznego wynagrodzenia.

Wspólnie z Grześkiem Ważnym w 2016
roku zdobyliśmy Mistrzostwo Okręgu Rze-
szowskiego PZM w klasie dla samochodów
o pojemności do 2000 cm , a w pechowym
sezonie 2019 uzyskaliśmy tytuł II wicemistrza
Okręgu Rzeszowskiego PZM w tej samej kla-
sie. W ubiegłym roku wraz z Piotrkiem Pastułą
zajęliśmy 5 miejsce w klasie w Rajdowym
Samochodowym Pucharze Śląska. Bardzo
miło wspominam każdą imprezę, która
rozgrywana była na terenie naszej gminy.
W budynku szkoły podstawowej w Lubeni
otrzymałemswójpierwszypucharw2012 r.

Rajdy są związane z większym pozio-
mem ryzyka, ponieważ ich podstawowym
założeniem jest jak najszybsze pokonanie
odcinka specjalnego. Na trasie każdy za-
wodnik chce „urwać kilka sekund” i po-
prawić swój rezultat. Wiąże się to z przesu-
waniem swoich limitów, dlatego czasami
zdarza się tak, że droga staje się za wąska

i zakręt jest za ciasny. Zdarzyło mi się wy-
lecieć z drogi, ale jedyne straty poniosła
wówczas wyłącznie nasza rajdówka. Kilka
„gorących momentów” miałem w sezonie
2018, ale za każdym razem waleczni kibice
skuteczne wynosili nas z pobliskich rowów.

Uczestnictwo w rajdach w roli kibica,
umożliwia nam pozwanie nowych terenów
na których są organizowane rajdy. Z reguły
rajdy są organizowane w malowniczych
zakątkach posiadających bardzo bogatą
historię. Jako kibic bardzo lubię jeździć na

imprezy rozgrywane na terenie Dolnego
Śląska. Niepowtarzalny urok mają również
szutrowe mazurskie trasy, na których orga-
nizowany był Rajd Polski. Przy trasach
można spotkać wiele osób, z którymi łączy
nas wspólna pasja do rajdów, z którymi
także możemy aktywnie spędzić wolny czas.
Czynne starty w roli pilota nauczyły mnie
cierpliwości oraz efektywnej organizacji
swojej pracy. Wiem również, że pomimo
odpowiedniego przygotowania, zawsze
może wydarzyć się sytuacja, która nas
zaskoczy i w takiej właśnie sytuacji należy
podjąć szybko skuteczną decyzję.

3

Startując jako pilot, jakie posiadasz

osiągnięcia?

Rajdy samochodowe to dyscyplina

związana z dużym ryzykiem. Czy

w dotychczasowej historii startów

zdarzyły ci się jakieś wypadki?

Podsumowując, jakie są jeszcze ko-

rzyści z uprawniania tego sportu?

Dziękuję za rozmowę.

Rajdy samochodowe - moja pasja

cd. ze str. 23




